
نگاهیبهدیروزنامههایزنجیرهای

بی اثر کردن تحریم  ها 
FATF اراده دولت را می خواهد نه تصویب

اخبار كشور
صفحه11
یکشنبه1۰اسفند1۳۹۹
1۶رجب1۴۴۲-شماره۲۲۶۹۶

سرویس سیاسی-
علی ربیعی، سخنگوی دولت دیروز در روزنامه ایران نوشت: »گزارش هایی که در دولت و ستاد اقتصادی ارائه شد نشان 
می دهد، علاوه بر کشورهای قدرتمند جهانی که روابط دوستانه ای با ما دارند، حتی همسایگانی که شرکای اقتصادی ما هستند 
و قصد مشارکت در تحریم ها را هم ندارند به علت تبعات »اف ای تی اف« حاضر به همکاری صریح و روشن نیستند و هزینه 
مبادله برای ایران بسیار بیش از حد معمول شده است. بدیهی است در دوران پس از تحریم و عقب راندن تحریم ها چالش 
جدیدی در پیش روی مبادلات تجاری و مالی ما نمایان خواهد شد. به یک تعبیر می توان گفت که با پایبندی دوباره آمریکا 
به برجام که الزاما تنها از طریق لغو تحریم های ناقض این توافق و قطعنامه ۲۲۳۱ میسر است، تصویب این لوایح مانع عمده 
دیگری را از پیش پای رونق صنعت، خدمات و تجارت حذف می کند اما حتی در بدبینانه ترین حالت و با ادامه تحریم های 
غیرقانونی آمریکا هم لزوم حمایت از اقتصاد مقاومتی و بی اثر کردن تحریم ها، همان گونه که مقام معظم رهبری به آن تاکید 
کرده اند، دلیل منطقی دیگری برای تصویب این لوایح و کاستن از موانعی است که می تواند به صادرات و واردات دشوار کشور 

تحت تحریم ها کمک کند.«
گفتنی است، بی اثر کردن تحریم ها اراده دولت را می خواهد نه تصویب FATF. مطلب دیگر اینکه، با وجود اسناد و شواهد 
غیرقابل انکار مبنی بر ضدیت FATF با منافع ملی، طیف مدعی اصلاحات - اعتدال تقلایی مشــکوک برای تصویب لوایح 

مرتبط با آن دارد.
سخنگوی دولت خبر ندارد تعدادی از بانک های داخلی در راستای عمل به دستورالعمل های FATF، کلیه شعب خود را 
از همکاری مالی با برخی ارگان های داخلی که در تحریم دشــمنان ملت بودند، منع کردند؟ خبر ندارد صرافی هایی که در 

شرایط تحریم با ایران کار می کردند، با عمل به دستورالعمل های FATF لو رفتند؟
با کدام سند متقن می گویند مثلا کشور چین از ما خواسته به کنوانسیون های مرتبط با FATF ملحق شویم؟ اما از طرف 
دیگر، اسناد تأکید دشمنان قسم خورده نظام بر اجرای دستورات FATF و الحاق ایران به کنوانسیون های مرتبط با آن وجود 

دارد و آشکار است.
 ،FATF آیا ربیعی خبر ندارد مارشال بیلینگزلی، دستیار بخش تامین مالی تروریسم وزارت خزانه داری آمریکا و رئیس سابق
در جلسه استماع کمیته امور خارجی مجلس نمایندگان آمریکا در پاسخ به سؤال نماینده کنگره آمریکا با این عنوان که ما 
چگونه باید فشارها بر حکومت و نهادهای مالی ایران را حفظ کنیم و اطمینان حاصل کنیم که آنها نتوانند شکاف هایی برای 
دور زدن تحریم ایجاد کنند؟ گفته بود: باید مصرانه از آنها بخواهیم قوانین مقابله با تامین مالی تروریسم و پولشویی لوایح 

مرتبط با FATF را در ایران تصویب کنند!
سخنگوی دولت نمی داند خوان زاراته، معاون سابق مدیریت مبارزه با تروریسم و جرائم مالی در وزارت خزانه داری آمریکا 

گفته بود: برای قراردادن ایران در تنگنا و سخت تر کردن شرایط برای این کشور، به حضور کامل FATF نیاز است.
کار گروه ویژه اقدام مالی )FATF( اسفند 97 با انتشار گزارشی صراحتاً اعلام کرد که اجرای مؤثر تحریم های مالی هدفمند 
و شناسایی مسیرهای ایران برای دور زدن تحریم را ذیل رسالت مقابله با  اشاعه تسلیحات کشتار جمعی خود تعریف کرده 

و با جدیت تمام در پی اجرای آن است.
علاوه بر اینها، ادعای انفکاک سیستم بانکی کشور از نظام مالی جهانی در صورت همکاری نکردن FATF نادرست است 
زیرا در شــرایطی که ایران در لیســت کذایی FATF قرار دارد و لوایح سی اف تی و پالرمو هم تصویب نشده است، به اذعان 

روزنامه دولتی ایران صادرات نفتی و غیر نفتی کشور افزایش یافته است.
ارگان دولت در هفته های گذشــته از افزایش صادرات نفتی و غیر نفتی کشــور در برخی از بازارها خبر داد و تیتر زد: 

»موتور صادرات ایران روشن شد«
همچنین، در حالی که حدود ۱0 ماه از قرار گرفتن ایران در لیست کذایی FATF می گذرد، طبق آمارهای مربوط به رویترز 
و بلومبرگ، فروش نفت ایران در سال جاری افزایش یافته و به یک و نیم میلیون بشکه در روز رسیده است. این در حالی 

است که سال گذشته، ایران زیر ۳00 هزار بشکه نفت می فروخت.
بنابراین، برخلاف ادعای فوق، همکاری با FATF موجب خودتحریمی، افشای اطلاعات مالی، اعمال تحریم های بیشتر و 
در نتیجه مضیقه های مالی گسترده تر شده است اما عدم همکاری با کارگروه ویژه اقدام مالی، با گشایش در تجارت خارجی 

و افزایش صادرات کشور همراه بوده است.
توانایی شما در چهارسال مجلس دهم کجا بود؟

روزنامه شرق در شماره دیروز خود نوشت: »]نماینده ردصلاحیت شده مجلس دهم[ که چند سالی است در موضوعات 
سیاسی نزدیک به اصلاح طلبان شناخته می شود، پنجشنبه در نشست خبری، نامزدی خود را برای انتخابات ریاست جمهوری 

۱۴00 اعلام کرد.«
در ادامه این نوشتار آمده است: »او درباره دلیل نامزد شدنش در انتخابات، گفت: »کشور در شرایط ویژه ای قرار دارد و با 
توجه به تجربه ای که دارم و توانایی که در خودم احساس می کنم، لازم دیدم که وارد این میدان شوم. در شرایط فعلی بالا بودن 
میزان مشارکت مردم در انتخابات برای جایگاه کشور در دنیا و حل بسیاری از مشکلات سیاسی و اقتصادی کشور ما مهم 
است«. او ادامه داد: »همان گونه که رهبر انقلاب فرمودند مشارکت بالا در انتخابات آینده بسیار تأثیرگذار است و انتخاب اصلح 
در درجه دوم قرار دارد، بنابراین باید مشارکت را در انتخابات ۱۴00 بالا ببریم. درست است که مردم گلایه هایی دارند و حوادث 
سال گذشته، فشارهای اقتصادی و سختی معیشت مردم را دلخور کرده است اما باید همه توجه داشته باشند اگر می خواهیم 
شرایط کشور به طور کلی از نظر اقتصادی، سیاست داخلی و خارجی بهبود یابد، لازم است مردم پای صندوق های رأی بیایند«.

گزارش شرق افزوده: »مطهری در پاسخ به پرسشی درباره رایزنی با شورای نگهبان برای تأیید صلاحیتش پس از عدم 
احراز صلاحیت در انتخابات 98 بیان کرد: »با شورای نگهبان رایزنی نداشتم اما دلیلی برای ردصلاحیت خودم نمی بینم. هیچ 

تلاشی برای رایزنی نکردم. نمی دانم در آن دوران چه شرایطی بود اما دلیلی برای ردصلاحیتم نمی بینم.«
بهتر بود علی مطهری مروری بر کارنامه اش در چهارسال حضور در مجلس شورای اسلامی دوره دهم می کرد تا مشخص 
شــود چرا وی در آن چهارســال از این توانایی خود استفاده ای نکرده است؟ ضمن آنکه او در مقام نایب رئیسی مجلس دهم 

هم بوده است.
نکته جالب توجه آنکه آن قدر کار مجلس دهم بد بوده است که حتی خود اصلاح طلبان نیز به موضع گیری علیه مجلس 
دهم پرداختند. حالا این جماعت مدعی توانایی خود شده اند در حالی که در طول چهارسال از این توانایی خبری نبود. نکته 
دیگر در مورد ردصلاحیت وی در مجلس یازدهم است که مطهری گفته دلیلی نمی بینم! این در حالی است که پیش از این 
سخنگوی شورای نگهبان خطاب به علی مطهری گفته بود ما عذر شرعی و قانونی داریم و نمی توانیم دلیل ردصلاحیت شما 

را بگوییم. شما که این عذر قانونی و شرعی را ندارید بگویید چرا ردصلاحیت شدید. 
ماله  کشی مضحک اصلاح  طلبان برای فریبکاری دولت بایدن

روزنامه اصلاح طلب اعتماد روز گذشته در مطلبی با عنوان »گشودن راه سوم برجامي« به توجیه بی عملی و فریبکاری 
دولت جدید آمریکا در قبال برجام نوشــت: »دولت جدید امریکا از اراده لازم براي بازســازي فوري عمارتي که ترامپ آن را 
منفجر کرده بود برخوردار نیست و تعلل آشکاري از خود نشان مي دهد که ممکن است امکان بازگشت به توافق هسته اي 
را از بین ببرد. اگر ایران همچنان از محدودیت هاي برجامي فاصله بگیرد که ابزاري جز آن براي فشار بر امریکا و اروپا ندارد 
به زودي به نقطه بي بازگشت در فن آوري اتمي خواهد رسید و این غربیان را براي تعامل با ایران بي انگیزه خواهد کرد. از سوي 
دیگر اقتصاد ایران به هر حال توانسته است در برابر فشارهاي حداکثري دوام آورد و رفته رفته توان بیشتري براي تحمل آنها 
از خود بروز دهد و همین توان باعث شده است که تعجیل در رفع تحریم ها را به قیمت برادشتن گام اول نپذیرد و این گام 
را از سوي امریکا مطالبه کند و ماجرا همچنان ادامه یابد. البته قطعا چنین وضع شکننده اي قابل دوام نیست و به نقطه اي 
خواهد رسید که همه طرف هاي توافق هسته اي مجاب به تصمیم و عمل خواهند شد. در چنین شرایطي و در میان بیم ها و 
امیدها کورسویي در حال روشن شدن است و گویي فعلا بضاعت دولت امریکا در همین حد است که مشوق هایي روانه تهران 

سازد و امیدوار است که این مشوق ها کارگر افتند و کم کم زمینه احیاي برجام فراهم شود.«
گفتنی است شرط بایدن برای بازگشت به توافق هسته ای دقیقا همان خواسته ترامپ از برجام است. بایدن مدعی است 
که برجام توافقی ناقص است چون محدودیت های هسته ای دائمی نیست و این توافق، توان موشکی و قدرت منطقه ای ایران 
را شامل نمی شود. این نکته ای است که مدعیان اصلاحات به خوبی به آن واقفند اما به جای مذمت زیاده خواهی و فریبکاری 

دولت بایدن به توجیه آن می پردازند.
نکته قابل تامل اینکه در سوی مقابل طرف آمریکایی و اروپایی به نقض تعهدات خود و لزوم لغو تحریم ها هیچ اشاره ای 

نمی کند. آیا بر این اساس ما باید تغییرات در برجام را بپذیریم؟
همچنین با اینکه رسانه های خارجی صراحتا اذعان کرده اند که اقدامات مقتدرانه و منطقی ایران در توقف اجرای داوطلبانه 
پروتکل الحاقی، می تواند اهرم فشاری علیه واشنگتن برای برداشتن تحریم ها باشد و از سوی دیگر این رسانه ها اعتراف کرده اند 
که بایدن دقیقا در حال پیمودن مسیر ترامپ علیه ایران است، افراطیون اصلاح طلب در نقش »کاسبان تحریم« در مسیر 

اقدام مقتدرانه ایران سنگ اندازی می کنند.

مسئولیت ما 
در قبال پیشرفت امكانات 

عالمی را که خدای تعالی آفریده و ما به عنوان پدیده ای از یک نظر کوچک و از 
یک نظر بسیار بزرگ در آن خلق شده ایم، سرسری نیست. در این عالم، آن قدر رمز 
و رازها وجود دارد و آیات الهی در هر گوشه و کنارش نهفته است که با مقیاس های 
ما به هیچ وجه قابل شــمارش نیست. وجود این رمز و رازها آنگاه نتیجه حکیمانه 
خود را خواهد بخشــید که موجود ذی شــعوری آنها را درک کند و عظمت آنها را 
بشناسد و از آن، در راه تکامل خود بهره بگیرد. اگر این آیات و رمز و رازهای عالم، 
همچنان ناشــناخته بماند، رازی ســر به مهر است که حکمت آفرینش آنها آشکار 
نمیشود. خداوند، انسان را در این جهان آفریده تا به این راز و رمزها آشنا شود و از 
یک طرف برای تکامل خود از اینها استفاده کند و از طرف دیگر آیات الهی را از آن 
جهت که آیات خدا هستند، بشناسد، ببیند و درک کند و مسئله مهم تر نیز همین 
است؛ گرچه هدف اوّل هم بیارتباط با این هدف نیست؛ چون همه کمال های انسان 

نیز به معرفت الله بازمیگردد.
در هر مقطعی از تاریخ و در طول قرن ها تمدن بشــری، پاره ای از این آیات و 
علوم آشــکار شده و افراد به صورت های مختلف از آن استفاده کرده اند. آن طور که 
آثار باستان شناسی نشان می دهد، در دوران هایی از تاریخ، علومی در میان انسان ها 
وجود داشته که منقرض شده و دنباله آنها دیگر وجود ندارد؛ نمونه اش مثلاً در اهرام 
مصر اســت که روز به روز آثار علمی به کار گرفته شده در آنها، از طریق کاوش ها 
به دســت میآید و نشان میدهد که سازندگان این اهرام از علوم خاصی بهره مند 
بوده اند که دنباله اش در کتاب ها نوشته نشده و به دست ما نرسیده است؛ پس آن 
دوران علمی منقرض شــده و دوران دیگری شروع شده است؛ به هر حال، خدای 
بزرگ همیشه آیات خود را به صورت های مختلفی برای انسان ها به اندازه استعداد و 

همت شان آشکار میکند و آنها هم از آن استفاده هایی می کنند.
در این باره سؤال ها و مسائل قابل بحث بسیاری وجود دارد؛ مثلًا هم امروز و هم 
در دوران های گذشته میبینیم بسیاری از این علوم و این رمز و رازها به دست کسانی 
کشف شده که چندان رفتار یا عقاید درستی نداشته و ندارند و به اصطلاح خودمان 
کافرند. اگر هدفِ آگاهی از این رمز و رازها خداشناســی است، چرا مؤمنان در این 
راه ها پیشگام نبوده و بیشتر، از دیگران بهره گرفته اند و خودشان کمتر در اختراعات 
و کشــفیات پیشگام بوده اند؟ این پرسشی است که جای طرح و بحث دارد. به هر 
حال، به هر دلیلی بوده، اکنون که بسیاری از علوم در اختیار ما قرار گرفته و دیگران 
زحمت کشــف و به ثمر رساندنش را متحمل شده اند و امروز امکان بهره برداری از 
آنها برای ما فراهم شده، باید قدر بدانیم و خدا را شکر کنیم که گرچه ما زحمتش 

را بر دوش نکشیده ایم، ولی می توانیم از آنها بهره ببریم.
برخوردهای افراطی و تفریطی در قبال پدیده های نو

معمــولاً در برخورد با این پدیده های نو که امکانات جدیدی را به خصوص در 
زمینــه ارتباطات و اطلاع رســانی در اختیار می گذارد، دو نــوع برخورد افراطی و 
تفریطی وجود دارد: کسانی چنان دلباخته و خودباخته میشوند که گویی این اوج 
کمال انســانی است و کسانی که از این وسایل و فناوری ها بهره مندند، کامل ترین 
انسان هایند و باید در حد پرستش به آنها احترام گذاشت و باید از آنها استفاده و در 
مقابل شان کرنش کرد. دسته دیگری هم در جهت تفریط، به بهانه های مختلف، از 
جمله اینکه از این وسایل استفاده های غلط و سوءاستفاده میشود، آنها را تحریم 
میکنند و میگویند چون کفار اینها را اختراع کرده اند یا چون از اینها استفاده های 
نامطلوبی در جهان میشــود، پس ما باید از آنها بپرهیزیم؛ اما هر دو این سخن ها 
نادرست است. نعمت خدا که به دست ما میرسد، چه آن را کفار به دست ما بدهند 
و چه مؤمنان، وسیله ای برای آزمایش من و شما است. باید نعمت را قدردانی و از 
آن در راه درســت استفاده کرد؛ وسیله اش هر که باشد و هرچه باشد. از آن طرف 
هم اگر فکر کنیم که این اوج کمال انسانی است و کسانی که چنین وسایلی را در 
اختیار دارند، کامل ترین انســان ها در انسانیت هستند نیز اشتباه است. نعمت های 
دنیا هرچه باشــد؛ از اموال و فرزند و نعمت های مادّی گرفته تا هوش و استعداد و 
نعمت های غیرمادّی، همه وســیله آزمایش اســت؛ همه شمشیر دو دم است؛ هم 
میشــود از آن استفاده درست کرد ،هم استفاده نادرست؛ حتی مقدس ترین علوم 
هم از جهتی که مفاهیمی در ذهن و قابل نقل و انتقال و تعلیم و تعلم اســت نیز 
کمال نهایی انسان نیست؛ کیفیت بهره برداری از آنها ملاک است؛ چه رسد به ابزار 
بیجان و اختراعاتی که خود بشــر انجام داده و وسایلی که برای زندگی مادّی اش 
فراهم کرده است. اینها نه نجس، پلید، دورانداختنی و طردکردنی است و نه بسیار 
مقدس، مطلوب و پرستیدنی؛ بلکه وسایلی برای آزمایش است، منتها هر قدر این 
وسایل بیشتر باشد، هم امکان  ترقی، صعود و عروج بیشتر است و هم امکان تنزل و 
سقوط. وقتی که وسایل کمتر باشد، هم عروج و صعود محدودتر است و هم سقوط 
و نزول؛ اگر انســان ترقی کند، در درجه محدودی  ترقی می کند و اگر تنزل کند، 
تنزلش نیز محدود اســت؛ اما وقتی وسایلش زیاد شد، اگر  ترقی کند، خیلی  ترقی 

کرده و اگر تنزل کند، تنزلش خیلی زیاد خواهد بود.
وسایل ارتباطی جدید، وسیله آزمایش انسان

پس نکته اوّل مورد توجه، برخورد ما با وســایلی است که جدیداً کشف شده؛ 
به خصوص وسایل ارتباطی که امروز باب عظیمی از دنیای جدیدی را به روی بشر 
گشوده و نزدیک است زندگی بشر را به کلیّ متحوّل کند. باید به این وسایل با چشم 
وسیله آزمایش نگاه کرد: )شما را با بدی ها و خوبی ها آزمایش می کنیم()انبیا، ۳5(، 
نباید آنچنان تقدیس کرد و خود را در مقابل آنها باخت که تصور کنیم اگر ما نداشته 
باشیم پس دیگر هیچیم و نباید آنچنان تحریم کرد که چون سوءاستفاده هایی از 
این وسایل میشود، پس ما به کلی آنها را کنار بگذاریم و استفاده مطلوب و درست 

هم از آنها نکنیم. 
مسئولیت ما در برابر امكانات و اختراعات پیشرفته روز

آنچه باید در مقابل همه این وسایل بدان توجه کنیم، این است که اولاً نسبت 
به خودمان چگونه می توانیم از این وســایل بهتر استفاده کنیم و ثانیاً نسبت به 
جامعه چه راهی را می توانیم انتخاب کنیم که استفاده مطلوب از آن بیشتر شود 
و جلو مفاســدش تا حد امکان گرفته شــود؛ یعنی ببینیم خودمان شخصاً برای 
مقاصد مشــروع خودمان چه اســتفاده های بهتری میتوانیم بکنیم و همچنین 
با توجه به مســئولیتی که در قبال جامعــه داریم، چه کار کنیم که عموم مردم 
هرچه بیشــتر از این وسایل به شکل صحیح استفاده کنند و جلو مفاسد آن هر 
قدر ممکن اســت، گرفته شود. این مسئولیتی است که ما به عهده  داریم؛ وگرنه 
برخورد منفی و طرد آنها و اینکه بگوییم باید به کلی از اینها جلوگیری کرد و نباید 
چنین چیزهایی وجود داشته باشد، کار درست و معقولی نیست. چه بخواهیم و 
چه نخواهیم، این وسایل وجود خواهد داشت و گسترش هم پیدا خواهد کرد. از 
آن طرف، این برخورد هم درست نیست که بیتفاوت از کنارش بگذریم و بگوییم: 
بالاخره این واقعیتی است که وجود دارد و مردم هم به صورت های مختلفی )غلط 
یا درست، مناسب یا نامناسب( از آن استفاده خواهند کرد. پس ما چه کاره ایم؟ 
مگر ما مســئولیتی نداریم؟ مسئولیت ما در جامعه این است که سعی کنیم راه 
استفاده مشروع از همه وسایل جدید بیشتر باز شود و تا حدی که ممکن است، 

کاری کنیم از مفاسد آن کاسته شود.
یکی از این مســائل که امروز برای ما مطرح است، همین وسایل اطلاع رسانی 

جدیدی است که یک شاخه اش اینترنت است.
ما باید در عین حال که سعی میکنیم از همه وسایل هرچه زودتر استفاده 
کنیم، در تکمیل آن نیز پیشــگام شویم. مسلمان ها فقط ما نیستیم و ایران هم 
فقط به ما و حوزه علمیه و مدرســه ما ختم نمیشود؛ کسان دیگری هم هستند 
که تلاش میکنند و زحمت میکشــند و استعدادهای خوبی دارند که کارهای 
بزرگی میتوانند انجام دهند و بحمدالله پیشرفت های چشمگیری هم داشته اند. 
ما باید با اســتفاده از این امکانات، وظیفه ای را که داریم انجام دهیم و رســالت 
خودمان را به جهان ابلاغ کنیم و تکلیف شرعی مان را که معرفی اسلام است، به 

این وسیله انجام دهیم.
  بیانات مرحوم آیت الله مصباح یزدي)ره( در تالار مؤسسه آموزشی
و پژوهشی امام خمینی)ره(؛ قم؛ 1376/9/23

زلال بصیرت هر دو هفته یک بار  روزهای یکشنبه منتشر می شود.

درمکتب امام

باید طمع را از همه جا برید
برادرها، خواهرها، عرض کردم که ما باید خودمان، خودمان را نگه 
داریــم. باید طمع را از همه جا برید، به خدا متوجه شــد. تاکنون هم 
هرچه شــما پیروزی داشتید برای این است که اتکال به قدرت الهی و 

قدرت خودتان که از قدرت الهی است این اتکال را دارید.
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 نمایندگان در جلسه علنی دیروز مشخص کردند

۳۳۳ هزار میلیارد تومان درآمد دولت 
حاصل از هدفمندسازی یارانه ها

بسیج دانشجویی ۸ دانشگاه بزرگ تهران 
ـ امام صادق علیه السلام، تهران، خواجه نصیر، 
علیه، شــریف،  طباطبایی رحمت الله  علامه 
امیرکبیر، علم و صنعت و شــهید بهشتی در 
نامه ای به رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خواســتار رد پیوستن ایران به FATF در این 

مجمع شدند.
در این نامه آمده اســت: چند صباحی بیش از 
انتخابات آمریکا نمی گذرد و مع الاسف همچنان تعامل 
با غرب و بالاخص آمریکا نقش پررنگی در مناسبات 
سیاسی غربگرایان داخلی دارد. مواضع فریبکارانه و 
طلبکارانه دولت جدید آمریکا، همان طور که از ذات 
استکباری این کشور انتظار می رفت چشم انداز روشنی 
جهت برداشــتن گامی  مهم و مؤثر در رفع تحریم ها 
نداشته و تا به امروز صرفاً شاهد برخی اقدامات نمایشی، 
سخیف و کم اهمیت چون کاهش محدودیت های  تردد 
دیپلمات های کشورمان در خاک این کشور بوده ایم 
که کاربردی جز در باغ سبز نشان دادن جهت فریب 
مجدد عوامل اصلی و داخلی فشار اقتصادی و معیشتی 
بر مردم ندارد و پرواضح است که این مسیر همچون 
7 ســال گذشته شرطی تر شدن اقتصاد کشور و گره 
خوردن مسیرهای داخلی حل مشکلات معیشتی و 
اقتصــادی را رقم می زند. رویکردی که نه تنها منافی 
رویکرد رئیس جمهور پیشین این کشور نبوده بلکه 

در کالبدی جدید در همان راستا در حرکت است.
به گزارش تسنیم، دانشجویان بسیجی خاطرنشان 
کردند: در این میان نقش مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به عنوان بازوی نخبگانی اصیل در خنثی کردن 
طرح های شوم کشورهای غربی به ویژه آمریکا بسیار 
پررنگ بوده و هست. حال که در سایه بهانه تراشی ها 

و جوســازی های دولتمردان و شخص رئیس محترم 
جمهور مجدداًً سخن از پیوستن مشروط به گروه ویژه 
اقدام مالی )FATF( با وجود پاسخ های کارشناسی 
فراوان جان تازه ای گرفته اســت لازم دیدیم در این 
رابطــه نکاتی را خدمت حضرتعالی و اعضای محترم 

مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح نماییم.
در ادامه این نامه آمده است: در رابطه با معایب 
و آسیب های پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی سخن 
فراوان است و توجه اعضای محترم مجمع به همین 
موارد به  درستی مانع پیوستن ایران به FATF گردیده 
اســت. لذا تمرکز این مرقومه بر رد ادله و اثبات پوچ 
بودن ادعاهای اخیر بدنه تخصصی قوه مجریه در جهت 
اقناع و رفع نگرانی های اعضای محترم مجمع تشخیص 
در مورد پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی یا همان 
FATF است. در مورد پیشنهاد اول دولت مبنی بر در 
نظر گرفتن حق شرط بدیهی است که پذیرش این حق 
شرط و کارآمدی آن زمانی مفید است که ضامن تامین 
منافع ملی باشد و در این مورد باید به دو اصل توجه 
شــود: اولا حق شرط شرایطی دارد و اگر آن شرایط 
لحاظ نشود نمی تواند مورد پذیرش جامعه بین المللی 

قرار گیرد و عملًا فاقد اثر است. 
در ادامه نامه مذکور آمده است: شرایط حق شرط 
در کنوانسیون وین بیان شده است. از مهم ترین شرایط 
پذیرش حق شــرط عدم مغایرت با هدف و موضوع 
کنوانسیون است. همچنین کنوانسیون نباید حق شرط 
را ممنوع کرده باشد. در مورد کنوانسیون پالرمو از آنجا 
که طبق ماده یک هدف کنوانسیون ارتقای همکاری 
بین المللی در مبارزه با جرائم ســازمان یافته فراملی 
بیان شده است، لذا هر شرطی که مغایر با این هدف 
باشد، معتبر نیست و نمی تواند تأمین کننده منافع ملی 

باشد. حق شرط بیان شده نیز مغایر با این هدف است. 
در معاهده CFT نیز در مورد تعریف  تروریسم بیان 
شده است که معاهده هیچ استثنائی را نمی پذیرد. در 
ماده شــش معاهده بیان شده است که نباید مسائل 
مذهبی، نژادی، قومی  و... تعریف  تروریسم را محدود 
کند. لذا حق شرط در این کنوانسیون نیز نمی تواند 

کارایی داشته باشد.
بسیج دانشجویی 8 دانشگاه بزرگ تهران تصریح 
کردند: ثانیا مسئله نظارت FATF بر نحوه اجرای این 
 FATF معاهدات است. این معاهده ها از توصیه های
بوده و مانند ســایر توصیه ها بــر اجرای آنها نظارت 
می کند و اگر کیفیت اجرا مناسب نباشد، نمره منفی به 
کشور داده می شود. FATF در بیانیه های سال گذشته 
به طور صریح بیان کرده است که ایران باید دو معاهده 
مذکور را بدون حق شرط اجرا کند و خصوصاًً تضمین 
دهد که در همکاری های بین المللی مفاد معاهده ها را 
اجرا می کند. روشن است که اگر حتی حق شرط هم 
 FATF ،قرار داده شود و برفرض محال پذیرش شود
نمره لازم به ایران را نداده و لذا وضعیت ایران در این 
موضوع تغییری نخواهد کرد. نکته مهم این است که 
موضوع حق شــرط در کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در سال 97 مورد 
بررسی قرار گرفت و با رای اکثریت مطلق اعضا، فاقد 
ارزش تشخیص داده شد. پس طرح مجدد این پیشنهاد 

نمی تواند واجد ارزش جدیدی باشد.
دانشجویان بسیجی همچنین تأکید کردند: در 
مورد پیشــنهاد دوم دولت مبنی بر ایجاد کمیته ای 
برای بررســی مورد به مورد اطلاعات درخواســتی 
 FATF از نظــام بانکی نیز بایــد گفت اولا FATF
از کشورها اطلاعات مطالبه نمی کند. بلکه اطلاعات 

از طریق واحدهای اطلاعات مالی )FIU( کشــورها 
مطالبه می شــود. ثانیا این مکانیزم در حال حاضر و 
در قانون مبارزه با پولشویی وجود دارد. در این قانون 
بیان شده است که همکاری اطلاعاتی با کشورهای 
دیگر از طریق آیین نامه ای صورت می گیرد که توسط 
شــورای عالی امنیت ملی تهیه و ابلاغ می شود. ثالثا 
فرایند تبادل اطلاعات مهم اســت اما کیفیتش در 
هزینه ای که برای کشور ایجاد می کند، موثر نیست. 
چــرا که نظارت بر کیفیت همکاری و انجام تعهدات 
از سوی FATF انجام می شود و اگر این نهاد راضی 
نشود، نمره قبولی به ایران نمی دهد. همچنین چهره 
ایران به عنوان یک کشور غیرهمکار شناخته می شود.

در پایان نظر به آنچه بیان شد باید گفت حضور 
یک ساله کشور ایران در فهرست سیاه این کنوانسیون 
و عدم تغییرات جدی در اوضاع اقتصادی کشور و در 
مقابــل افزایش میزان فروش نفت و تجارت خارجی 
در نیمه دوم ســال ۱۳99 حاکی از آن اســت که نه 
تنها علاج وضعیت نابســامان کشور در نگاه به غرب 
و تعامل با آن از طریق پیوستن به این کنوانسیون ها 
نیست بلکه پیوســتن به این گونه معاهدات حتی با 
تصور قبول شــروط، گامی  بزرگ در جهت نابودی 
سرمایه های کشور خواهد بود. لذا زمان آن رسیده که 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در تصمیمی قاطعانه 
ضمن توجه به کارنامه ســیاه دولت در انعقاد برجام 
خصوصاًً عدم رعایت شروط وضع شده از سوی مقام 
معظم رهبری بــرای پذیرش این معاهده، با اقدامی 
کارشناسی و در جهت حفظ منافع کشور و مردم گامی 
 موثر در رد پیوستن به FATF برداشته و ریل گذاری 
مناســبی برای تقویت بنیه اقتصادی با تکیه بر توان 

داخل انجام دهد.

در جلسه علنی دیروز که در نوبت های صبح 
و عصر تشكیل شد نمایندگان مدارس دولتی را از 
پرداخت هزینه های آب، برق و گاز معاف کردند، 
همچنین در مصوباتــی دیگر درآمد حاصل از 
هدفمندی یارانه ها را بــرای دولت 333هزار 

میلیارد مشخص کردند.
جلســه علنی دیروز مجلس شــورای اسلامی 
شد. »احمد  قالیباف« آغاز  ریاســت »محمدباقر  به 
امیرآبادی فراهانی« عضو هیئت رئیسه مجلس دستور 
کار مجلس را بررسی گزارش کمیسیون تلفیق درباره 
لایحه بودجه ۱۴00 اعلام کرد. تاکنون مجلس هفت 
جلســه درباره بررســی لایحه بودجه ۱۴00 برگزار 

کرده است.
 نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
علنی صبح دیروز در جریان بررســی بخش درآمدی 
لایحه بودجه ۱۴00، با بند )ط( تبصره )9( ماده واحده 

لایحه بودجه موافقت کردند.
در بند )ط( تبصره )9( ماده واحده لایحه بودجه 
آمده است: در راستای تحقق ماده)78( قانون الحاق 
برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 
دولت)۲( و در جهت اجرای اصل ســی ام)۳0( قانون 
اساسی، آستان قدس رضوی و آن دسته از مؤسسات و 
بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد 
اجرائی فرمان حضرت امام)ره( به استثنای مواردی که 
اذن ولی فقیه مبنی بر عدم پرداخت مالیات و یا نحوه 
تسویه آن را دارند، موظفند نسبت به بخشی از واریز 
مالیات خود به حساب خزانه موضوع ردیف  ۱۱0۱۱۲ تا 
سقف مبلغ مندرج در لایحه دولت اقدام و مابقی مالیات 

خود را به حساب های معرفی شده دولت بپردازند.
معافیت مدارس دولتی

 از پرداخت هزینه  های آب  و برق  و گاز
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
دیروز و در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
۱۴00، با بند )ی( تبصره )9( ماده واحده لایحه بودجه 

موافقت کردند.
در بند )ی( تبصره )9( ماده واحده لایحه بودجه 
آمده اســت: کلیه واحدهای آموزشی دولتی وزارت 
آموزش و پــرورش از پرداخت هزینه های آب، برق و 
گاز )در صورت رعایت الگوی مصرف( معاف هستند. 
ســقف الگوی مصرف به روزشده طی دستورالعملی 
توسط وزارتخانه های نفت، نیرو و آموزش و پرورش و 
سازمان برنامه و بودجه کشور حداکثر تا سه ماه پس از 

ابلاغ این قانون تهیه و ابلاغ می شود.
واریز درآمد تبلیغاتی صداوسیما

 از محل پخش مسابقات ورزشی به خزانه
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
دیروز و در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
سال ۱۴00، با بندهای )ک( و )ل( تبصره 9 ماده واحده 

این لایحه موافقت کردند.
براســاس بند )ک( تبصره 9؛ به استناد بند )پ( 
ماده )9۲( قانون برنامه ششم توسعه، وزارت ورزش و 
جوانان و ســازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران مکلفنــد درآمدهای تبلیغاتی ناشــی از پخش 
مسابقات ورزشی را به ردیف درآمدی شماره ۱۴0۱8۴ 

نزد خزانه داری کل  کشور واریز نمایند.
همچنین در بند )ل( تبصره 9 آمده است؛ به منظور 
ارتقای شاخص های علمی، پژوهشی، فناوری و مهارتی، 
درآمدهای اختصاصی دانشگاه ها، مؤسسات آموزش 
عالی وابسته به وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری 
و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، پارک های علم 
و فناوری و مراکز آموزش فنی و حرفه ای وابســته به 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و جهاد دانشگاهی 
از شمول حکم اعتبارات موضوع قانون استفاده متوازن 
از امکانات کشــور برای ارتقای ســطح مناطق کمتر 

توسعه یافته مستثنی هستند.
نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه 
۱۴00، با بند )ج( تبصره )۱0( ماده واحده لایحه بودجه 

موافقت کردند.
در بند )ج( تبصره )۱0( ماده واحده لایحه بودجه 
آمده است: در سال ۱۴00 تعرفه جریمه های رانندگی 
پنج درصــد )5٪( افزایش می یابد و مبالغ حاصله به 
حساب درآمدی ۱50۱0۱ نزد خزانه داری کل کشور 

واریز می شود.
درآمد دولت از هدفمندسازی یارانه ها 

نمایندگان در جلســه علنی دیروز و در جریان 
بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴00، با جز 
)۱( بند )الف( تبصره )۱۴( ماده واحده لایحه بودجه 

موافقت کردند.
در جز )۱( بند )الــف( تبصره )۱۴( ماده واحده 
لایحه بودجه آمده است: در اجرای قانون هدفمندکردن 
یارانه ها مصوب ۱۳88/۱0/۱5با اصلاحات و الحاقات 
بعدی تمامی دریافتی ها )منابع( مندرج در جدول این 
قانون به اســتثنای عوارض شهرداری ها و دهیاری ها، 
منابع حاصل از فروش آب و برق، حق بیمه مشترکین 
گاز طبیعی و عوارض گازرسانی )به ترتیب موضوع ماده 
)۱۲( و مــاده )65( قانون الحاق برخی مواد به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( به حساب 
سازمان هدفمندســازی یارانه ها نزد خزانه داری کل 

 کشور واریز می شود.
رحیم زارع ســخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴00 اعلام کرد کــه درآمد دولت حاصل از اجرای 
قانون هدفمندسازی یارانه ها در سال آینده، ۳۳۳ هزار 

میلیارد تومان برآورد شده است. 
حقوق  های زیر 4میلیون معاف از مالیات

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان 
بررسی جزئیات لایحه بودجه در بخش درآمدی ردیف۴ 
تبصــره ۱۲ ماده واحده لایحــه بودجه را به تصویب 
رساندند که براساس آن سقف معافیت مالیاتی موضوع 
ماده)8۴( قانون مالیات های مستقیم در سال ۱۴00 
مبلغ چهارصد و هشــتاد میلیون )۴80/000/000(

ریال تعیین می شود.

نرخ مالیات بر درآمــد حقوق کارکنان دولتی و 
غیردولتی اعم از حقوق و مزایا)به استثناء مشمولین 
تبصره های)۱( و )۲( ماده)87( قانون مالیاتهای مستقیم 
و با رعایت ماده)5( قانــون اصلاح پاره ای از مقررات 
مربوط به اعضای هیئت علمی )آموزشی و پژوهشی( 
شاغل و بازنشسته دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 
مصوب ۱۳68/۱۲/۱6با اصلاحات و الحاقات بعدی( و 

کارانه به شرحی که در لایحه بودجه آمده است.
براین اســاس میــزان معافیت مالیات ســالانه 
مستغلات اشــخاص فاقــد درآمد موضــوع ماده 57 
قانون مالیات های مستقیم و مالیات بر درآمد مشاغل 
موضوع ماده ۱0۱ قانون مالیاتهای مستقیم سالانه به 
مبلغ سیصدو شصت میلیون )۳60/000/000( ریال 

تعیین می شود.
اجازه به دولت برای استفاده از تنخواه

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
دیروز در بررسی جزییات لایحه بودجه ۱۴00 با جزء 

۴ بند الف تبصره ۱۴ موافقت کردند.
در این جزء آمده است؛ بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران موظف است برای پرداخت به موقع 
مصارف هدفمندی و براساس درخواست سازمان 
برنامه و بودجه کشور معادل یک درصد )۱٪( جمع 
مصارف جدول تبصره )۱۴( را به صورت تنخواه در 
اختیار ســازمان هدفمند سازی یارانه ها قراردهد. 
تنخواه مذکور باید حداکثر تا دو ماه پس از دریافت 
از محل منابع جدول مذکور تســویه گردد. شرط 
استفاده مجدد از این تنخواه، تسویه تنخواه قبلی 
است. این حکم مشــمول تنخواه خزانه داری کل 
کشــور نمی شود. ســازمان برنامه و بودجه مکلف 
است در صورت کسری منابع یارانه نقدی منابع را 
از سایر محل ها تامین و به حساب سازمان هدفمند 
سازی یارانه ها نزد خزانه واریز نماید و حداکثر تا دو 
ماه پس از آن تسویه کند. شرط استفاده مجدد از 

این محل تسویه منابع قبلی است.

معاون اول قوه قضائیه در برنامه تلویزیونی 
»دستخط« درباره موضوعات مختلفی همچون؛ 
پرونده »طبری«، »روح اله زم«، ارز 4200 تومانی 

و مدیریت فضای مجازی سخن گفت.
به گــزارش خبرگزاری فارس، حجت الاســلام 
غلامحسین محسنی اژه ای در این برنامه در پاسخ به 
سؤالی درباره اینکه چرا در پرونده تخلفات اکبر طبری 
معاون وقت اجرایی حوزه ریاســت سابق قوه قضائیه 
سریعتر متوجه فساد نشدید گفت: من این مطلب را 
جاهای مختلف گفته ام و اینجا هم بیان می کنم که همه 
مردم بدانند، اگر کسی بگوید من از محسنی اژه ای باور 
نمی کنم که بگوید یک فردی در این حد بوده و فساد 
داشته و من هیچ متوجه نشدم؛ اگر ایشان این حرف را 
از من قبول نکرد من حق به او می دهم. می گوید شما 
که ادعا می کنید من ۴0 ســال در قوه قضائیه هستم، 
در سیستم اطلاعاتی بودم و با بچه های اطلاعات هم 
آشنا هســتم و مسائل مختلف را دیدم چطور هیچی 
متوجه نشدید. اگر این فرد باور نکند من حق می دهم. 
نکته دیگر اینکه گاهی مواقع فضا به نحوی اســت که 
الان هم متاسفانه همین طور است، یکسری شایعاتی 
می شود و در شایعات نمی توانید درباره کسی تصمیم 
بگیرید و قضاوت کنید. زمانی که آقای طبری در قوه 
قضائیه بود، قبل از آن هم بود، اتفاقاً با زیرمجموعه خیلی 
ارتباط نداشت، یعنی با خیلی از ماها ارتباط این چنینی 
نداشتیم. ارتباط کاری نبود، چون بیشتر در ساخت و 
ساز و برخی از مسائل پشتیبانی در محدوده خاص بود.
اژه ای افزود: خیلــی از این موضوعات هم تحت 
پوشش هایی انجام شده است؛ کسی هم خبر نداشته 
است. این نکته هم که بیان می کنند، ایشان نفوذ آن 
چنانی داشته، نبوده است؛ چون پرونده الان رسیدگی 
شــده است. آن وســعتی که در مردم بیان شد نبوده 
است. حداقل اثبات نشــده است، ولی در عین حال، 
اگر کســی این سؤال را در ذهن داشته باشد، من حق 

را به او می دهم.
وی ادامــه داد: با یک شــایعه نمی توان کار کرد. 
الان در مــورد خیلی از افراد بیان می شــود مثلًا در 
مسائل سیاسی افرادی هســتند که انسان روی آنها 
تردید دارد که ممکن اســت نفوذی باشد، ولی تردید 
است. از ابتدای انقلاب تاکنون بوده است. برخی بعداً 
کشف شد. مگر همه نفوذی ها که بعداً کشف شد و فرار 
کردند آن زمان می دانستیم؟ گرچه روی برخی علامت 
سؤال بود.البته من قبول دارم در واگذاری مسئولیت های 
مهم و حساس، حتی به علامت سؤال ها باید توجه کرد.
چه کسانی به »زم« اطلاعات می دادند؟

معاون قوه قضائیه در پاســخ به سؤالی درباره 

اینکه یکی از پرونده های مهمی که قوه در این ایام 
رسیدگی کرد پرونده »زم« بود بعضاً گفته می شود 
زود رسیدگی شد و خیلی وارد جزئیات نشدند چون 
بسیاری در این پرونده دخیل بودند. چنین مسئله ای 
اســت؟ اظهارداشت: این حرف در مورد پرونده های 
مختلف وجود دارد. اگر طول بکشــد می گویند چرا 
طول می کشد؟ اگر سریع انجام شود می گویند چرا 
سریع رسیدگی شد؟! به خصوص در مورد پرونده ای 
که اشــاره کردید، سازمان اطلاعات سپاه کار بسیار 
افتخارآمیز و مهمی کرد. شــما خودتان را به ۲-۳ 
ســال پیش ببرید. با پشتیبانی نه یک سرویس که 
چند سرویس بیگانه، به معنای واقعی کلمه افساد 
می کردند و دیگران را به فساد می کشیدند. خب قوه 

قضائیه وارد شد.
اژه ای افزود: ما ســه دسته افراد در اینجا داشتیم. 
یک دسته افرادی که ممکن بود اطلاعاتی را برای آقای 
زم با واسطه فرستادند، ولی به هیچ وجه نمی دانستند 
برای چه کسی اطلاعات را می فرستند. در دستگاه های 
حکومتــی و غیرحکومتی بوده اســت چون هدایت 
ســرویس بود، هدایت روح الله زم نبوده اســت. مثلًا 
از افراد مختلف اطلاعات را می گرفته اســت، آن فرد 
دست چندم اطلاعات را می داده است. خبر را طوری 
تنظیم می کردند که تلقی قبول شود، باورپذیر باشد. 
اینها یک دســته بودند و اینها واقعاً گسترده هستند، 
ولی بسیاری خبر نداشتند که این خبر را به چه کسی 
می دهند. گاهی مواقع به عنوان یک آدم دلسوز آن را 
تخلیه می کردند. عده ای هم این چنین نبودند؛ از این 
حالت نزدیک تر بودند ولی باز به قصد خیانت اطلاعات 
را نمی دادنــد. فرض کنید فــردی در جایی بوده و در 
شرکتی بوده و با یک مدیر و زیردست و همکاری بوده 
که از او بدش می آمد، یک اطلاعاتی بدســت می آورد 
و قدری می خواست حال همکارش را بگیرد و به آنها 
اطلاعاتی می دادند و آنها نیز حرفه ای بودند و چیزی 
به آن اضافه می کردند و با موارد دیگر قاطی می کردند 
و کل خبری که می ســاختند، آن چیزی نبود که این 
فرد داده اســت. این هم یک دسته بودند. با خیلی از 
اینها نیز برخورد شــد؛ اما در برخورد در حد خودش! 
یعنی فرد خائنی که می خواهد به دشــمن، سرویس، 
ضدانقلاب خارج نشــین برای ضربه زدن نظام، نهاد و 
مــردم بدهد، نبود. یک عده ای هم بودند که آگاهانه و 
خائنانه اطلاعات دادند و با آنها برخورد شد و برخورد 

هم می شود؛ پرونده بسته نشد. 
رسیدگی به تخلفات ارز 4200 تومانی

و پرونده رئیس سابق بانک مرکزی
وی در پاســخ به ســؤالی درباره رســیدگی به 

سوءاســتفاده هایی از ارز ۴۲00 تومانی گفت: در این 
قســمت پرونده های متعددی تشــکیل شده است، 
کســانی که ارز را گرفته اند کالای اساسی وارد کنند و 
اصلًا دنبــال وارد کردن نرفتند و ارز را به کار دیگری 
اختصاص داده اند! با این افراد برخورد شده و پرونده هایی 
هم وجود دارد که همین الان افراد محاکمه می شوند 
و احکام آنها اعلام شــده و سخنگوی قوه قضائیه در 
ماه های اخیر کسانی که پرونده آنها به نتیجه رسیده، 
اعلام می کند.کسانی هم بودند که کالا را وارد کردند ولی 
با قیمت بالاتر به فروش رسانده اند. با آنها هم برخورد 
شده است. افراد دیگری هم بودند که این ارز را دریافت 
کردند و در جای خودش مصرف نکردند. کالای اساسی 
باید وارد می کرد، کالای دیگری وارد کرده است. این 
دو ســه تخلف هر مقداری که دستگاه های نظارتی و 
امنیتی، انتظامی رسیده اند و حتی قوه قضائیه خودش 
رسیده است برخورد می کند. بحث دیگری داشتیم که 
پرونده هایی در رابطه با مداخله ارزی در بازار برای کنترل 

قیمت، تشکیل شده است. 
معاون اول دستگاه قضا ادامه داد: اینکه قوه قضائیه 
وارد آن شد در نحوه این مبادله و خلاف ها و جرائمی 
بود که در این راستا انجام شده بود. در این خصوص قوه 
قضائیه چندین مدیر بانک مرکزی را تحت تعقیب قرار 
داد و برخی را بازداشت کرد. افرادی تا مدت ها بازداشت 
بودند، کیفرخواست و دادگاه بود. دادگاه نقص گرفت. 
حتی رئیس بانک مرکزی سابق مورد اتهام قرار گرفت 
و نقص گرفت و شعبه بازگرداند و دوباره به دادسرا وارد 
شد. تحقیق کردیم و گمان کنم الان پرونده به دادگاه 

برگشته یا عن قریب به دادگاه برمی گردد.
فضای مجازی را مسدود نكنید، اصلاح کنید

محســنی اژه ای در پاسخ به این سؤال که گفته 
بودید فضای مجازی به یک بلای خانمان سوز تبدیل 
شده است و امروز بسیاری از جرائم در این فضا تبلیغ 
می شود و بنیان خانواده را خراب کرده و انواع جرم را 
توســعه می دهد، گفت: در مورد فضای مجازی بدون 
تردید ما که نمی توانیم خود را از پیشرفت علم محروم 
کنیم. ما نمی توانیم خود را از فناوری روز محروم کنیم. 
هیچ کس با این مسئله مخالف نیست، ولی بحث در این 
است که همانطوری که نیروی انتظامی و قوه قضائیه 
وظیفه دارند در فضای غیرمجازی با جرم برخورد کنند، 
در فضای مجازی هم این وظیفه را دارند. کسی رسماً 
اســلحه می فروشد و آموزش اسلحه می دهد، آموزش 
درگیری و اغتشاش می دهد، آموزش کوکتل مولوتف 
ســاختن می دهد، آموزش می دهــد که مردم چطور 
شورش کنند، اگر در فضای غیرمجازی باشد قوه قضائیه 
چه وظیفه ای دارد؟ در جرائم مشهود نیروی انتظامی 

چه وظایفی دارد؟ در فضای مجازی هم همان وظیفه 
را دارد. امروز اگر هر کسی که چه مسئول باشد و چه 
غیرمسئول باشد، نسبت به این موضوع و فساد احساس 

وظیفه نکند به نظر من مقصر است.
وی افزود:کسی نمی گوید مسدود کنید، اصلاح 
کنید. در همه دنیا هیچ کشــوری نیســت که طبق 
معیارهای خودش آزاد بگذارد؛ هیچ کشوری نیست. 
ما گاهی مواقع مصالح کشور و نظام و مردم را با مصالح 
جناحی و سیاسی قاطی می کنیم. مثلاً فردی حرفی را 
بیان می کند که خودش هم باور ندارد ولی به خاطر 
رای آوری حرفی را می زند. الان این فضایی که وجود 

دارد بالاخره وزارتخانه های مختلف مسئولیت دارند.
معاون اول قوه قضائیه در پاســخ به سؤالی درباره 
احضار یکی از مسئولان دولتی در حوزه فضای مجازی 
که باعث جنجال شد، اظهارداشت:از این آقایان بپرسید 
که در فضای مجازی اشــکال هست یا نه؟ جرم هست 
یا نه؟هیچ کسی نیست که بگوید این جرم نیست. در 
این شــرایط وظیفه من و شما چیست؟ برخی از این 
آقایان که در این زمینه مسئولیت مستقیم دارند، زمانی 
که من دادســتان کل کشور بودم، آنها این مسئولیت 
را نداشــتند و از طرف نماینده وزارت اطلاعات در آن 
کارگروه تشخیص مصادیق مجرمانه شرکت می کردند؛ 
بــه آنها می گفتیم امکان جلوگیــری این وجود دارد 
یا نه؟ می گفتند ۱00 درصــد این امکان وجود دارد. 
همان کسانی که الان این کار را نمی کنند، می گفتند 
ما ۱00 درصد می توانیم و از من قول گرفتند و گفتند 
به ما سه ماه فرجه بدهید و من 6 ماه فرجه دادم، ولی 
نکردند!همان کسانی که آن زمان گفتند می شود، من 
اعتقاد دارم الان هم می دانند که می شود ولی نمی کنند.
هیچ یک از فرزندانم مسئولیت دولتی ندارند

اژه ای در پاســخ به ســؤالی درخصوص فعالیت 
فرزندان خود گفت:یک دخترم ازدواج کرده و خانه دار 
اســت، کار خاصی الان انجام نمی دهد. سه پسرم هم 
مشــغول کارهای عادی هستند. هیچ یک مسئولیت 

دولتی ندارند.
وی در پاســخ به اینکه در مورد یکی از پسرهای 
شما خیلی شایعه می کنند، اظهارداشت:اینکه می گویند 
کذب محض است. اینکه بگوییم 99.5 درصد غلط است 
و نیم درصدش درست است، نیست. این اختصاص به 
یک فرزندم ندارد. یک زمانی بیان کردند پسر شما در 
خرید و فروش ارز است. من یقین داشتم و فرزندم هم 
به من اطمینان داد، چنین نیست. به آن فرد هم گفتم 
اگر پســر من از کنار ساختمان بانک مرکزی رد شده 
باشــد، ولی از درب اصلی آن وارد شده، هر چه گفتید 

من قبول دارم.

FATF  درخواست بسیج دانشجویی ۸ دانشگاه تهران از رئیس مجمع تشخیص برای رد

»محسنی اژه ای« در برنامه »دستخط«:

برخی از مسئولان امروز فضای مجازی،
 زمانی می گفتند جلوگیری از جرایم این حوزه شدنی است اما الان اقدام نمی كنند

فارس- همزمان با ایام شهادت حضرت زینب )سلام الله علیها( پیکر پاک دو شهید گمنام ۲۳ ساله و ۳۲ ساله از عملیات 
رمضان در محله یافت آباد تهران بر روی دستان مردم این منطقه تشییع و در پارک ۱5 خرداد محله تختی به خاک سپرده شد.

تشییع پیكر پاک 2 شهید گمنام در تهران

رسانه چینی با ارزیابی عملكرد دولت جدید آمریكا 
از زمان روی کار آمدن، اعلام کرد علیرغم وعده های 
بایدن، سیاست های رئیس جمهور جدید چه در عرصه 
سیاست داخلی و چه خارجی با ساکن سابق کاخ سفید 

تفاوت اساسی ندارد. 
پایگاه اینترنتی شبکه چینی »سی جی تی ان« در گزارشی 
نوشت: با گذشت بیش از یک ماه از ریاست جمهوری جو بایدن، 
به نظر می رسد او به شکل قابل توجهی به سلف خود شباهت 
دارد. علیرغم شعارهای وی در راه رسیدن به کاخ سفید، بایدن 

بخش بزرگی از همان سیاست ویرانگر »دونالد ترامپ« چه در 
سطح داخلی و چه بین المللی را ادامه می دهد.

این پایگاه خبری در ادامه به بررسی ابعاد مختلف سیاست 
دولت جدید آمریکا پرداخته و مواردی را که نشــان دهنده 
شــباهت سیاست های کلان دو دولت آمریکا علیرغم تغییر 

رئیس جمهور است، ذکر کرده است.
این پایگاه خبری نوشــت: شباهت های بایدن با ترامپ 
بیشــتر از هر چیز در حوزه سیاست خارجی خود را نمایان 

کرده است.

سی جی تی ان:
دولت بایدن ادامه سیاست ویرانگر دوره ترامپ است


